

Moody's Expects To Continue Strong Growth in Saudi

Banks' Profits

Moody's expects Saudi banks to continue to post strong net profits thanks to a solid credit volume that will support interest income overall, while fee-related income will remain strong.

Moody's forecast moderate pressure on net interest margins in the Saudi banking sector in 2024 before easing in 2025.

Booming lending expected to record growth in the highest single digits during the year and strong income from fees and commissions due to high demand for financial products in a healthy economy will ease the pressure from shrinking margins, the Arab World News Agency reported.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



موديز تتوقع هواصلته النهو القوي في أرباح البنوك السعودية

توقعت وكالة موديز للتصنيف الائتماني أن تواصل البنوك السعودية تحقيق صافي أرباح قوي بفضل حجم الائتمان المتين الذي سيدعم الدخل من الفائدة بوجه عام، في حين سيظل الدخل المرتبط بالرسوم قويا.

وتوقعت موديز ضغوطا متوسطة على هوامش صافي الفائدة في القطاع المصرفي السعودي في 2024 قبل أن تتحسّر تلك الضغوط في 2025.

وبيّنت أن الإقراض المزدهر المتوقع أن يسجل نموا في أعلى خانة الأحاد خلال العام والدخل القوي من الرسوم والعمولات بسبب ارتفاع الطلب على المنتجات المالية في اقتصاد سليم، سيخفف الضغط الناتج عن تقلص الهوامش، نقلاً عن وكالة أنباء العالم العربي.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

The Highest GDP Per Capita In Africa.. Two Arab

Countries on the List

Data released by the International Monetary Fund showed that Seychelles tops the list of African countries in the GDP per capita index of \$ 21,580 in 2023, while Mauritius and Gabon come in second and third place, with GDP per capita ranging between \$ 9,000 and \$ 11,000 last year.

South Africa is sixth, with a GDP per capita of \$6,140, behind Botswana (\$7,640), Equatorial Guinea (\$6,660) and Libya (\$6,580). Algeria ranked eighth in the index, with a GDP per capita of \$5,320, followed by Namibia and Cape Verde, \$4,660 and \$4,370 respectively.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



أعلى نصيب للفرد من الناتج المحلي الإجمالي في إفريقيا.. دولتان

عربيتان بالقائمة

أظهرت بيانات صادرة عن صندوق النقد الدولي، أنّ "سيشيل" تتصدر قائمة الدول الإفريقية في مؤشر نصيب الفرد من الناتج المحلي الإجمالي البالغ 21,580 دولار في عام 2023، في حين تأتي كل من "موريشيوس" و "الغابون" في المركزين الثاني والثالث، حيث تراوح نصيب الفرد من الناتج المحلي الإجمالي بين 9000 دولار و11000 دولار في العام الماضي.

وتأتي جنوب إفريقيا في المرتبة السادسة، حيث يبلغ نصيب الفرد من الناتج المحلي الإجمالي 6140 دولاراً، خلف بوتسوانا (7640 دولاراً) وغينيا الاستوائية (6660 دولاراً) وليبيا (6580 دولاراً). وجاءت الجزائر في المرتبة الثامنة في المؤشر، حيث يبلغ نصيب الفرد من الناتج المحلي الإجمالي 5320 دولار، تليها ناميبيا، وكاب فيردي، و4660، و4370 دولاراً على التوالي.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

For The First Time In 30 Years.. Egypt Raises the Price of

Subsidized Bread

Egyptian Prime Minister Mostafa Madbouly raised the price of a loaf of subsidized bread by 300 percent to 20 piasters as of the first of next June.

Madbouly explained that the price of subsidized bread has not been moved for more than 30 years, as the price of bread during that period has multiplied several times. He pointed out that the cost of a loaf of bread on the state is 1.25 pounds, while it sells it for 5 piasters. He pointed out that the value of annual subsidies for bread in Egypt is 120 billion pounds, and the daily production reaches 100 billion loaves.

Madbouly explained that the government aims to develop a vision to convert subsidies into cash before the end of the year to develop a plan and start implementing it starting from the budget for the fiscal year 2025-2026.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



لنول مرة منذ 30 عامًا.. مصر ترفع سعر الخبز المدعم

رفع رئيس الوزراء المصري مصطفى مدبولي، سعر رغيف الخبز المدعم 300 في المئة إلى 20 قرشا اعتبارا من أول يونيو/حزيران المقبل.

وأوضح مدبولي أنّ سعر الخبز المدعم لم يتم تحريكه منذ أكثر من 30 عاما، حيث أنّ سعر الخبز خلال تلك الفترة تضاعف عدة مرات. لافتا إلى أن تكلفة رغيف الخبز على الدولة 1.25 جنيه بينما يتبعه بـ 5 قروش. لافتا إلى أن قيمة الدعم السنوي للخبز في مصر تبلغ 120 مليار جنيه، والإنتاج اليومي يصل إلى 100 مليار رغيف.

وأوضح مدبولي أن الحكومة تستهدف وضع تصور لتحويل الدعم إلى نقدي قبل نهاية العام لوضع خطة وبدء التطبيق اعتبارا من موازنة السنة المالية 2025 - 2026.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Gold, Silver, and Platinum.. Record Numbers and Demand Outstripping Supply

Gold demand rose 3 percent in the first quarter of 2024, according to data from the World Gold Council. Gold last week was at \$2,450 an ounce, a record high supported by central banks that continue to buy, led by China, which in April bought gold for the 18th consecutive month. An ounce of gold has risen 14 percent since the beginning of the year.

As for silver, it is different given that demand for this metal fell 7 percent last year, but all expectations point to a rise of 3 percent this year. The gap between supply and demand for silver is 17 percent, meaning that demand is currently much stronger than supply.

Silver has risen 35 percent since the start of the year, hitting a historic high of \$48 an ounce in 2011. It hit a 20-year low at the end of 2008 at \$9 an ounce, up from \$19 earlier.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

الذهب والفضة والبلاتينيوم.. أرقام قياسية وطلب يفوق المعروض



ارتفع الطلب على الذهب 3 في المئة في الربع الأول 2024، وفقاً لبيانات مجلس الذهب العالمي. وكان سجل الذهب الأسبوعي الماضي سعر 2450 دولاراً للأونصة، كأعلى مستوى قياسي بدعم من البنوك المركزية المستمرة بالشراء وعلى رأسها الصين التي اشترت في أبريل ذهباً للشهر 18 على التوالي. بينما ارتفعت أونصة الذهب بنسبة 14 في المئة منذ بداية العام.

أما على مستوى الفضة، فالأمر مختلف نظراً لتراجع الطلب على هذا المعدن 7 في المئة العام الماضي، لكن جميع التوقعات تشير إلى

ارتفاعها 3 في المئة هذا العام. وتبلغ الفجوة بين العرض والطلب للفضة 17 في المئة أي أن الطلب حالياً أقوى بكثير من العرض.

وارتفع الفضة منذ بداية العام بنسبة 35 في المئة، وكانت قد سجلت أعلى مستوى تاريخي في 2011 عند 48 دولاراً للأونصة. وسجلت أدنى مستوى خلال 20 عاماً في نهاية 2008 عند 9 دولارات للأونصة بعد أن كانت قد وصلت قبلها إلى 19 دولاراً.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Global Unemployment Rate Expected to Decline Slightly in 2024

The International Labor Organization (ILO) expects the global unemployment rate to decline slightly to 4.9 percent this year from 5 percent in 2023, despite continued inequality in labor markets.

The U.N. agency estimated in January that the unemployment rate would rise to 5.2 percent due to a rise in advanced economies. The main reason for the review is lower than expected in China, India, and high-income countries so far since the start of the year.

According to the OECD report, the downward trend of the rate is expected to stabilize in 2025 and continue at 4.9 percent.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

توقعات بانخفاض طفيف في معدل البطالة العالمي خلال 2024



توقعت منظمة العمل الدولية، تراجع معدل البطالة على مستوى العالم بشكل طفيف إلى 4.9 في المئة هذا العام من 5 في المئة عام 2023 رغم استمرار التفاوت في أسواق العمل.

وقدرت المنظمة التابعة للأمم المتحدة في يناير/كانون الثاني أن يزيد معدل البطالة إلى 5.2 في المئة بسبب ارتفاعه في الاقتصادات المتقدمة. وبيّنت المنظمة أن السبب الرئيسي للمراجعة هو انخفاض المعدل عن المتوقع في الصين والهند ودول ذات دخل مرتفع حتى الآن منذ بداية العام.

وبحسب تقرير المنظمة من المتوقع استقرار اتجاه الهبوط الذي يتخذه المعدل في 2025 مع استمراره عند 4.9 في المئة.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

"Davos": The Global Economy is Expected to Achieve Sustainable Growth of 4% Over the Next Five Years

A World Economic Forum poll shows 82 percent of top economists are cautiously optimistic about the stability of the economy or its growth in 2024 compared to last year.

The survey shows that about 70 percent of economists expect the global economy to achieve sustained growth of 4 percent over the next five years, driven by technological transformation, artificial intelligence, and green transformation. They warned that the burden of geopolitical tensions, high debt levels, and climate change could dampen growth.

For the Middle East, most respondents expected moderate inflation in 2024. While 60 percent of economists indicated that they do not expect an adjustment to monetary policy during the remaining months of this year.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

"دافوس": توقعات بتحقيق الاقتصاد العالمي نمواً مستداماً 4%



خلال السنوات الخمس المقبلة أظهر استطلاع لـ "المنتدى الاقتصادي العالمي" تفاؤلاً 82 في المئة من كبار الاقتصاديين بحذر حول استقرار الاقتصاد أو تسجيله نمواً في 2024 مقارنة بما كان عليه العام الماضي.

وبيّين الاستطلاع أن نحو 70 في المئة من الاقتصاديين يتوقعون أن يحقق الاقتصاد العالمي نمواً مستداماً بنسبة 4 في المئة خلال السنوات الخمس المقبلة مدفوعاً بالتحول التكنولوجي والذكاء الاصطناعي والتحول الأخضر. في المقابل حذروا من أن عبء

التوترات الجيوسياسية وارتفاع مستويات الديون والتغير المناخي قد يضعف النمو.

وفيما يخص منطقة الشرق الأوسط، توقع أغلب المشاركين في الاستطلاع تضخماً معتدلاً في عام 2024. فيما أشار 60 في المئة من الاقتصاديين إلى أنهم لا يتوقعون تعديلاً للسياسة النقدية خلال الأشهر المتبقية من العام الجاري.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

World Bank Expects Gulf Economies to Accelerate to 4.7% In 2025

The World Bank expects regional GDP growth for the Gulf Cooperation Council (GCC) countries to rebound to 2.8 percent in 2024, before accelerating to 4.7 percent in 2025.

According to the report, with oil production quotas expected to gradually increase during the second half of 2024, oil GDP is supposed to grow by 1.7 percent this year before rising in 2025 to 6.9 percent.

According to the IMF, non-oil GDP is expected to remain strong, growing by 3.6 percent in 2024 and 3.5 percent over the medium term, supported by expansionary fiscal policy, low interest rates, strong consumption, and private investment.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



البنك الدولي يتوقع تسارع نمو اقتصادات الخليج إلى 4.7% في 2025

توقع البنك الدولي، أن ينتعش نمو الناتج المحلي الإجمالي الإقليمي لدول مجلس التعاون الخليجي ليبلغ 2.8 في المئة عام 2024، قبل أن تتسارع وتيرة النمو إلى 4.7 في المئة عام 2025.

ووفق التقرير فإنه مع توقعات رفع حصص إنتاج النفط تدريجيا خلال النصف الثاني من 2024 فمن المفترض أن ينمو الناتج المحلي الإجمالي النفطي بنسبة 1.7 في المئة هذا العام قبل أن يرتفع عام 2025 إلى 6.9 في المئة.

وبحسب الصندوق من المتوقع أن يظل الناتج المحلي الإجمالي غير النفطي قويا وينمو بنسبة 3.6 في المئة عام 2024 و3.5 في المئة على المدى المتوسط مدعوما بسياسة مالية توسعية وانخفاض أسعار الفائدة وقوة الاستهلاك والاستثمار الخاص.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Sultan of Oman Approves Industrial Strategy 2040

Sultan Haitham bin Tariq, Sultan of Oman, has adopted the "Industrial Strategy 2040", with the aim of advancing economic diversification, improving the level of products of Omani industries, forming a modern technology-based manufacturing industry base, and launching the incentive program that includes a number of initiatives, including the transformation of limited liability companies into joint-stock companies. Qais bin Mohammed Al Yousef, Minister of Commerce, Industry and Investment Promotion, explained that the industrial sector is one of the main pillars in the economic diversification trends in the Sultanate of Oman, as it contributed 9 percent to the GDP at current prices by the end of 2023. He added that the Manufacturing Strategy 2040 was prepared in partnership with the United Nations Industrial Development Organization (UNIDO), to keep pace with the latest global economic developments and in line with Oman Vision 2040.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



سلطان عُمان يعتد الاستراتيجية الصناعية 2040

اعتمد السلطان هيثم بن طارق سلطان عُمان "الاستراتيجية الصناعية 2040"، بهدف الدفع بالتنوع الاقتصادي، وتحسين مستوى منتجات الصناعات العُمانية، وتكوين قاعدة صناعات تحويلية حديثة قائمة على التكنولوجيا وإطلاق البرنامج التحفيزي المتضمن عدداً من المبادرات، منها تحول الشركات محدودة المسؤولية إلى شركات مساهمة.

وأوضح قيس بن محمد اليوسف، وزير التجارة والصناعة وترويج الاستثمار، أن القطاع الصناعي

يشكل إحدى الركائز الرئيسة في توجهات التنوع الاقتصادي بسلطنة عُمان، إذ أسهم بنسبة 9 في المئة في الناتج المحلي الإجمالي بالأسعار الجارية بنهاية عام 2023. مضيفاً أن استراتيجية الصناعات التحويلية 2040 تم إعدادها بالشراكة مع منظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية (يونيبدو)، لتواكب أحدث التطورات الاقتصادية العالمية وتتماشى مع رؤية عُمان 2040.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

Morocco Expects 2026 Budget Deficit to Decline despite Increased Social Spending

Morocco's Minister Delegate for Budget, Faouzi Lekjaa, predicted that the budget deficit will shrink to 3% in 2026 from 4% expected this year. Higher tax revenues offset increased spending on social safety nets. Lekjaa pointed out that nearly a third of the country's families, or 3.9 million families, benefit from health coverage that is borne by the state and direct cash social support.

Spending on social protection programs, increasing civil servants' wages, and housing assistance requires an additional 90 billion dirhams (nine billion dollars) a year. He confirmed that government revenues will rise to 461.3 billion dirhams from 364.6 billion dirhams expected this year. The government's regular revenue rose 17.5 percent in the first four months of 2024, compared to the same period last year.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)



المغرب يتوقع انخفاض عجز موازنة 2026 رغم زيادة الإنفاق الاجتماعي

توقع الوزير المنتدب المكلف بالموازانية في المغرب فوزي لقجع أن ينكمش عجز الموازنة إلى 3 في المئة في 2026 من 4 في المئة متوقعة هذا العام. إذ يعوض ارتفاع إيرادات الضرائب زيادة الإنفاق على شبكات الأمان الاجتماعي. وبين لقجع بأن ما يقرب من ثلث أسر البلاد، أو 3.9 ملايين أسرة، يستفيد من التغطية الصحية التي تتحمل الدولة تكلفتها والدعم الاجتماعي النقدي المباشر.

ولفت إلى أن الإنفاق على برامج الحماية الاجتماعية، وزيادة أجور موظفي الخدمة المدنية ومساعدات الإسكان يتطلب 90 مليار درهم

إضافية (تسعة مليارات دولار) سنوياً. وأكد أن إيرادات الحكومة سترتفع إلى 461.3 مليار درهم من 364.6 مليار درهم متوقعة هذا العام. وكانت ارتفعت الإيرادات العادية للحكومة 17.5 في المئة في الأشهر الأربعة الأولى من 2024، مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرف)